

socio-economic and fiscal development, as a consequence of the high level of dependence on the implementation of the strategic directions of socio-economic development of the budgetary possibilities and limitations. The greatest impact on the process of budgetary strategy have the following elements: forecasting of socio-economic development, program-oriented planning and strategic control. Investigated documenting strategic planning processes at the federal and sub-national levels of government. Current legislation does not set compulsory formation of regions budget strategy. It is constraining the achievement goals of long-term socio-economic development of the region and reduces the efficiency of public administration in the regions of the Russian Federation. The article deals the different characteristics of the budgetary strategy of the federal and sub-federal level: long-term plan, the mechanism of the formation of public policy, the criterion of efficiency of public administration, financial control mechanism, the tool of Fiscal Federalism. The conclusion about the need to develop processes for strategic budget planning at the subnational level and the formation of unified methodological approaches at the regional level.

АСПЕКТЫ ВЗАИМОДЕЙСТВИЯ СИСТЕМЫ ВЫСШЕГО ПРОФЕССИОНАЛЬНОГО ОБРАЗОВАНИЯ И РЫНКА ТРУДА

Степанова Н.Р.

ФГОАУ ВПО «Уральский федеральный университет имени первого Президента России Б.Н. Ельцина», Екатеринбург, Россия (620002, г. Екатеринбург, ул. Мира, 19), e-mail: f35710@olympus.ru, n.r.stepanova@ustu.ru

Принадлежность страны к современной мировой цивилизации и социальному прогрессу определяется такими факторами, как уровень развития науки и техники, качество образования, показатели физического и духовного здоровья граждан, рациональное ресурсосбережение и природопользование. Для Российской Федерации, провозгласившей курс на модернизацию и перевод экономики на инновационный путь развития, особую значимость приобретает качество человеческого капитала, уровень которого непосредственно зависит от уровня образованности граждан. Ключевая роль отводится высшему профессиональному образованию – социальному институту, ответственному за наследование, накопление и воспроизводство профессиональных теоретических и практических знаний, умений и навыков. Главное требование к системе высшего образования в современных условиях – приведение её уровня в соответствие с потребностями современного рынка труда. Инновационный путь развития российской экономики требует в первую очередь формирования и внедрения новых методов работы по подготовке специалистов с высшим профессиональным образованием.

ASPECTS OF THE INTERACTION OF HIGHER EDUCATION AND THE LABOR MARKET

Stepanova N.R.

Ural federal university named after the First President of Russia B.N. Yeltsin, Ekaterinburg, Russia, (620002, Ekaterinburg, the Mira st., 19), e-mail: f35710@olympus.ru, n.r.stepanova@ustu.ru

Belonging country to modern civilization and social progress is determined by such factors as the level of development of science and technology, the quality of education, indicators of physical and mental health of citizens, resource management and environmental management. For the Russian Federation, announced a policy of modernization and putting the economy on a path of innovative development, special importance is the quality of human capital, the level of which depends directly on the level of education of citizens. A key role for higher professional education is social institution responsible for the inheritance of accumulation and reproduction of professional theoretical and practical knowledge and skills. The main requirement of the system of higher education in modern terms is bringing it into line with the needs of the modern labor market. Innovative way of development of the Russian economy requires, first of all, the formation and implementation of new methods for the preparation of specialists with higher education.

ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСТВО: СОВЕРШЕНСТВОВАНИЕ МЕХАНИЗМА РАЗВИТИЯ

Стукова И.В., Акимова Е.Н.

Марийский институт переподготовки кадров агробизнеса, Йошкар-Ола
Йошкар-Ола, Россия (424005, г. Йошкар-Ола, ул. Медицинская, 17), irina_stukova@mail.ru

В статье рассматривается проблема совершенствования механизма развития предпринимательства в условиях Республики Марий Эл. Рассмотрена эволюция учения о предпринимательстве, подчеркнута роль и подтверждена значимость научного вклада русских ученых в развитие данной области. В работе проведен анализ современного состояния малого и среднего бизнеса в республике, рассмотрена структура предпринимательских организаций. Особо выделена аграрная сфера, где приведена динамика показателей деятельности крестьянских (фермерских) хозяйств за 2002–2010 гг. и выделены факторы, сдерживающие развитие предпринимательства в регионе. Подчеркивается роль государственной поддержки и перечислены такие ее формы, как: финансовая; льготные кредитование, страхование и налогообложение; предоставление госзаказов на производство и поставку отдельных видов продукции; информационная и образовательная. Приводится составленный авторами перечень нормативно-правовых актов и список субъектов инфраструктуры развития предпринимательства; рассматриваются функции этих субъектов, определяя их значение, особенно на селе, а также определены условия для его динамичного развития.

ENTREPRENEURSHIP: IMPROVING THE DEVELOPMENT MECHANISM**Stukova I.V., Akimova E.N.**

Mari institute of agricultural personnel retraining, Yoshkar-Ola
 Yoshkar-Ola, Russia (424005, Yoshkar-Ola, avenue Medirsinskaya, 17), irina_stukova@tail.ru

The paper touches upon a problem of improving the development mechanism for entrepreneurs in the Republic of Mari El. The authors consider the evolution of the study of entrepreneurship, highlight its role and prove the importance of the scientific contribution made by Russian scholars into its development. The paper analyses the current state of small and medium-sized business in the republic and considers the structure of their organizations. The authors dwell on the agrarian sphere while giving the trends of farm activity within 2002 and 2010 and mark out the factors restraining the development of business in the region. However, the authors highlight the necessity of state support and single out such of its forms as financial one, concessional lending, insurance and taxation; the provision of government orders for the production and delivery of some products; in-formational and educational ones. The authors also list legal documents and elements of infra-structure for the development of entrepreneurship; consider their functions and define their importance in the process of implementing the measures aimed at the support of small businesses, especially in the countryside, and single out the conditions for its continuous development.

ВЛИЯНИЕ КАЧЕСТВА УСЛУГ НА КОНКУРЕНТОСПОСОБНОСТЬ ПРЕДПРИЯТИЯ**Субаева А.К.¹, Желудкина М.С.¹, Саматов З.А.²**

- 1 ФГБОУ ВПО «Ульяновская государственная сельскохозяйственная академия им. П.А. Столыпина»,
 Ульяновск (432063, Россия, Ульяновск, бульвар Новый Венец, 1, e-mail: subaeva.ak@mail.ru
 2 Филиал ФГАУ ВПО «Казанский (Приволжский) федеральный университет» в г. Чистополе,
 Чистополь (422980, Россия, Чистополь, Студенческая, д.15), e-mail: subaeva/ak@mail.ru

В работе рассматривается путь развития системы менеджмента качества. Проанализирован современный подход к управлению качеством. Рассмотрена теория привлекательного качества доктора Кано. Проведено маркетинговое исследование, направленное на изучение качества услуг, оказываемых общественным транспортом Ульяновской области. Определено, что большинство пассажиров пользуется общественным транспортом 2–3 раза в неделю – 39,8 %, немного меньше – 25,4 % – прибегают к использованию общественного транспорта ежедневно, преимущественно в использовании для пассажиров пользуются маршрутные такси – 41,1 % опрошенных, 26,7 % респондентов предпочитают пользоваться автобусами. Результаты анкетирования показали, что в лучшем случае услуги общественного транспорта находятся в пределах – от удовлетворительного до хорошего, и многим предприятиям необходимы энергичные, действенные меры по устранению недостатков и недоработок по различным параметрам.

EFFECT OF QUALITY OF SERVICE FOR BUSINESS COMPETITIVENESS**Subaeva A.K.¹, Zheludkina M.S.¹, Samatov Z.A.²**

- 1 FGBOU VPO «Ulyanovsk State Agricultural Academy im.P. Stolypin, «Ulyanovsk
 (432063, Russia, Ulyanovsk, New Crown Promenade, 1, e-mail: subaeva.ak@mail.ru
 2 Branch FGAOU VPO «Kazan (Volga) Federal University» in Chistopol, Chistopol
 (422980, Russia, Chistopol, Student, 15), e-mail: subaeva.ak@mail.ru

In this paper the way of development of the system of quality management. To review the current approach to quality management. The theory of the attractive qualities of Dr. Cano. The marketing study to review the quality of services provided by public transport Ulyanovsk region. Determined that most of the passengers of public transport 2–3 times a week – 39.8%, slightly lower – 25.4% – have resorted to the use of public transport every day to use for the benefit of passengers use taxis – 41.1% of respondents, 26.7% of respondents prefer to use buses. Results of the survey showed that in the best public transport services range from satisfactory to good, and many businesses that strong, effective measures to address the deficiencies and shortcomings of various parameters.

ИССЛЕДОВАНИЕ СОСТОЯНИЯ ТЕХНИЧЕСКОЙ БАЗЫ СЕЛЬСКОГО ХОЗЯЙСТВА**Субаева А.К.¹, Галимов С.К.¹, Ширманов С.Г.²**

- 1 Филиал ФГАУ ВПО «Казанский (Приволжский) федеральный университет» в г. Чистополе,
 Чистополь (422980, Россия, Чистополь, Студенческая, д.15), e-mail: subaeva/ak@mail.ru
 2 ФГБОУ ВПО «Ульяновская государственная сельскохозяйственная академия им. П.А. Столыпина»,
 Ульяновск (432063, Россия, Ульяновск, бульвар Новый Венец, 1), e-mail: subaeva.ak@mail.ru

В работе проанализировано современное состояние агропромышленного состояния рынка сельскохозяйственной техники России, исследованы показатели обеспеченности сельскохозяйственных организаций трак-